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»بوی المپیک«
برای ما ورزش دوست ها المپیک جشنواره شادی و هیجان 
است. المپیک قله ورزش است. اصولاً تماشای قله ها همیشه 
هیجان انگیز است. به خصوص اگر کمتر اتفاق بیفتد. اما فقط 
ورزشکاران نیستند که چهار سال منتظر می مانند تا با تلاش 
به المپیک برسند. این دو هفته برای کسانی که درامِ رقابت، 
خون شان را به غلیان درمی آورد مثل یک سفر تفریحی جذاب 
است. برای عده ای رقابت دو مورچه بر سر دانه ای کوچک 
هم دیدنی است. حالا فکر کنید چقدر منتظر می مانند تا 
رقابت انسان هایی را ببینند که سال ها ممارست ورزیده اند 
تا خودشان را در آزمون هایی قرار دهند که شاید تنها چند 
دقیقه یا حتی چند ثانیه طول بکشد. المپیک میدان ثانیه ها، 
سانتی مترها و گِرم هاست. به قول هادی عامل آوردگاه دانه 
درشت ها.  شاید کسانی که اولین بار المپیک نوین را در آغاز 
قرن بیستم پایه گذاری کردند هیچ گاه فکر نمی کردند زمانی 
برسد که کشورها المپیک را جایی برای نشان دادن فرهنگ، 
آنها به جشنواره ای  مذهب، اجتماع و... ببینند. احتمالاً 
به  می اندیشیدند.  بود  جهانی  صلح  نمایانگر  که  ورزشی 
آن که  برای  حکومت ها  بعد  سال  صد  نمی رسید  نظرشان 
پرچم کشورشان در این جشنواره بالا رود چه پول هایی را 
هزینه کنند. حالا المپیک دیگر صرفاً یک جشنواره ورزشی 
در  کشورها  رتبه  دولت هاست.  قدرتنمایی  محل  نیست. 
جدول مدالی پایانی مانند »ضریب جینی« و شاخص »امید به 
زندگی« اهمیت دارد. المپیک حالا برای اکثریت دنیا رویدادی 
حیثیتی است.  ورزشکاران تنها قدرت، سرعت، چالاکی، 
هوش و فیزیک خود را به میدان نمی آورند. آنها نماد هر 
کشور هستند. پیروزی آنها پیروزی یک کشور و شکست شان 
شکست کشورشان است. حالا دیگر چیزی به این جشنواره 
حیثیتی باقی نمانده. بوی المپیک از پاریس به مشام می رسد. 
نزدیک به ده هزار ورزشکار، نماینده هشت میلیارد انسان روی 
زمین هستند و برای دو هفته گرد هم می آیند تا سر حد تلاش 
خود عرق بریزند، زور بزنند و بدوند تا افتخار را به مردم شان 
هدیه دهند. اما آیا در المپیک همه چیز گرفتن مدال طلاست؟  
معروف است همه چیز برای برنده و هیچ چیز برای بازنده. اما 
فقط ۳۴۰ مدال طلا در المپیک قبلی توزیع شد. پس یعنی 
بقیه بازنده هستند؟ به داستان های المپیک که نگاه می کنیم 
افراد بسیاری بودند که هیچ مدالی دریافت نکردند اما در تاریخ 
المپیک جاودانه شده اند. »جان استیون آکواری«، نماینده 
کشور تانزانیا در دوی ماراتن بازی های المپیک تابستانی ۱۹۶۸ 
بود. او در بین کیلومتر ۱۹ و ۲۰ مسابقه به سختی به زمین خورد 
و آسیب جدی دید. پس از بانداژ پای آسیب دیده به دویدن 
ادامه می داد.  در راه گاهی می ایستاد و دست روی پای آسیب 
 ۷ دیده می گذاشت و باز به دویدن ادامه می داد. ساعت 
شب بود که تماشاچی ها در حال ترک استادیوم بودند اما با 
صدای آژیر و چراغ پلیس متوجه ورود جان استیون آکواری 
به استادیوم شدند. تماشاچی های باقی مانده در استادیوم تا 
جایی که می توانستند استیون را تشویق می کردند.  او پس از ۳ 
ساعت و ۲۵ دقیقه و ۲۷ ثانیه از زمان آغاز مسابقه از خط پایان 
گذشت. جان در پاسخ به پرسش خبرنگاری که دلیل اصرارش 
بر تمام کردن مسابقه را جویا شد، گفت: »فکر نمی کنم شما 
درک کنید. کشورم مرا ۵۰۰۰ مایل نفرستاده که مسابقه را شروع 

کنم، مرا ۵۰۰۰ مایل فرستاده که مسابقه را تمام کنم.«
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دوئل استقلال -  پرسپولیس، مچ اندازی تراکتور - سپاهان

هفته ششم، نقطه جوش لیگ
مراســـم قرعه کشـــی لیگ برتـــر فوتبـــال عصر 
دیروز در هتل المپیک برگزار شـــد. اســـتقلال 
تراکتـــور،  ســـپاهان،  پرســـپولیس،  تهـــران، 
ذوب آهـــن، ملـــوان، آلومینیـــوم، شـــمس آذر، 
گل گهـــر ســـیرجان، مـــس رفســـنجان، فولاد 
اســـتقلال  هـــوادار،  نســـاجی،  خوزســـتان، 
خرم آبـــاد،  خیبـــر  و  چادرملـــو  خوزســـتان، 
تیم هـــای حاضـــر در فصـــل بیســـت و چهـــارم 

لیـــگ برتـــر فوتبال هســـتند.
امیرحســـین روشـــنک، مســـئول مســـابقات 
لیـــگ برتـــر تأکید کرد کـــه برای برگـــزاری همه 
مســـابقات در روزهای پایانی هفته )پنجشـــنبه 
و جمعـــه( محدودیت های زیـــادی دارند، اما به 

دنبـــال انجام این کار هســـتند.
ســـهراب بختیـــاری زاده و محمدرضـــا مهدوی، 
و  لیس  پرســـپو و  ل  ســـتقلا ا ن  تا پیشکســـو
بازیکنان پیشـــین تیم ملی ایران، قرعه کشـــی 
بیســـت و چهارمیـــن دوره لیـــگ برتـــر فوتبال 
ایـــران را انجام دادند. باشـــگاه چادرملو اردکان 
زمین دوم خود را ورزشـــگاه شهدای شهرقدس 

معرفـــی کرده تا در صورت عـــدم انجام بازی در 
ورزشگاه شـــهید نصیری یزد، در این استادیوم 
مســـابقاتش را انجـــام بدهـــد. باشـــگاه هوادار 

تهران ورزشگاه شـــهدای شهرقدس را به عنوان 
محل برگزاری مســـابقات خانگـــی خود معرفی 
کرده اســـت. آخریـــن بازدید از ورزشـــگاه های 

لیـــگ برتر برای تعییـــن و تأییـــد میزبانی ۱۰ روز 
قبـــل از شـــروع بازی ها انجام می شـــود.

اســـتان تهـــران بـــرای نخســـتین بـــار در ادوار 
برگـــزاری لیـــگ برتـــر کمتر از همیشـــه )ســـه 
نماینـــده( دارد. براســـاس قرعه کشـــی انجام 
شـــده دربی فوتبـــال خوزســـتان بین فـــولاد و 
اســـتقلال در هفتـــه چهاردهم برگـــزار خواهد 
شـــد کـــه آبی هـــا میزبـــان دور رفت هســـتند. 
شـــهرآورد اصفهان بیـــن ســـپاهان و ذوب آهن 
در هفتـــه پنجـــم برگـــزار خواهـــد شـــد که در 
بـــازی رفـــت ذوب میزبـــان اســـت. دربی رفت 
فصل جدید لیگ برتر در هفته ششـــم و دربی 
برگشت در هفته بیســـت و یکم برگزار خواهد 
شـــد که در مســـابقه رفـــت، اســـتقلال میزبان 
اســـت. نخســـتین بـــازی فصـــل پرســـپولیس 
مقابـــل ذوب آهـــن در ورزشـــگاه آزادی برگـــزار 
می شـــود. در نخســـتین بـــازی اســـتقلال هـــم 
میهمـــان شـــمس آذر قزویـــن خواهـــد بـــود. 
فصل جدیـــد فوتبال کشـــور از ۲۵ مـــرداد آغاز 

می شـــود.

 تاج: قوانین جدید 
با لابی گری قابل حل نیست

مهـــدی تـــاج، رئیس فدراســـیون فوتبال در مراســـم 
قرعه کشـــی لیـــگ برتـــر بیـــان داشـــت: »اگـــر مبلغ 
قراردادهایـــی را کـــه در فوتبـــال ثبـــت می شـــود، به 
باقی حوزه ها تقســـیم کنیم در برابر نشـــاطی که وارد 
جامعـــه می کنـــد، قابل مقایســـه نیســـت. ایجاد یک 
باشـــگاه خـــوب به معنـــای تخریب یک زندان اســـت 
و از کســـانی که در باشـــگاه داری به هـــر نحوی کمک 
می کننـــد، تشـــکر می کنـــم. در فوتبـــال ابهـــام زیاد 
اســـت چرا که بیشـــتر برنامه های تلویزیونـــی درباره 
فوتبـــال صحبت می کننـــد. در حوزه فوتبـــال هرچه 
گفته می شـــود، وایرال می شـــود و در آن حساســـیت 

مردم بالا اســـت.«
تـــاج درباره لـــزوم همکاری بیـــن باشـــگاه ها در فصل 
جدیـــد، گفت: »لیگ امســـال متفاوت اســـت چرا که 
ما پر از مسابقه هســـتیم و باید همدیگر را درک کنیم. 
لیـــگ نخبـــگان، مســـابقات مقدماتی جـــام جهانی، 
لیـــگ و جام جهانـــی فوتبـــال نوجوانـــان و جوانان را 
هـــم داریم، کـــه این درک و همـــکاری ما را بـــا یکدیگر 
می طلبـــد. قوانیـــن جدید دربـــاره ورزشـــگاه ها اضافه 
شـــده و مـــا مکلفیـــم اســـتانداردهای AFC را رعایت 
کنیـــم. این موضوعات با لابی گری قابل حل نیســـت. 
اگر به ســـراغ این اســـتانداردها نمی رفتیم،۷ باشـــگاه 
ما مجـــوز نمی گرفتنـــد. کـــره جنوبی و ژاپـــن کمتر از 
ما مجـــوز گرفته اند. ســـاختمانی را تحت ســـاختمان 
مرکـــز VAR در مرکز ملـــی فوتبال ایجـــاد کرده ایم و 
کشـــورهای دیگر هم می توانند از آن اســـتفاده کنند.«
او دربـــاره پرونده فســـاد افزود: »در پرونده فســـاد باید 
هـــر کســـی در هـــر مقامـــی پاســـخگو باشـــد و تمامـــی 
همـــکاران مـــن اســـتقبال کرده انـــد. امســـال باید یک 
لیـــگ پـــاک، خـــوب و منظـــم داشـــته باشـــیم. درباره 
مســـائل نظارت و داوری با نهادهای بازرســـی مشـــورت 
کرده ایم. هر کســـی کـــه فراخوانده می شـــود باید برود 

و پاســـخگو باشد.«

گل محمدی: در قهرمانی پرسپولیس 
خیلی ها دخیل بودند

یحیـــی  گل محمـــدی، ســـرمربی جدیـــد تیم فـــولاد در 
واکنـــش بـــه ایـــن ســـؤال کـــه در فصـــل قبـــل کار را با 
پرســـپولیس شـــروع کـــرد امـــا در ادامـــه اوســـمار ویرا 
با قهرمانـــی لیگ را بـــه پایان بـــرد، یادآور شـــد: »برای 
قهرمـــان شـــدن، افراد زیـــادی تلاش می کننـــد و هیچ 
وقـــت به تنهایی نمی توان اتفـــاق بزرگی را رقم زد. همه 
افـــرادی که از شـــروع تـــا انتهای فصل در پرســـپولیس 
بودنـــد، زحمـــات زیادی کشـــیدند تا یـــک اتفاق خوب 
رقم بخورد. الان هم در فولاد هســـتم و بیشـــتر دوست 
دارم در مـــورد تیم خودم صحبت کنـــم چراکه حرفه ای 
نیســـت یـــک مربـــی در مـــورد تیم های دیگـــر صحبت 
کنـــد. ما بـــه دنبال ارائـــه یک بـــازی خوب هســـتیم تا 
هـــواداران از نمایش تیم لـــذت برده و راضی باشـــند و 

امیدوارم بـــه این هدف برســـیم.«

من مسئولم و باید پاسخگو باشم

دبیر: لطفاً  قبل از المپیک به کشتی فشار نیاورید
به  ه  ماند وز  ر  ۱ ۰  / وظیفه محسن 
فرنگی  و  آزاد  کشتی  تیم های  سفر 
ئیس  ر بیر  د علیرضا   ، لمپیک ا به 
فدراسیون کشتی حسابی عصبانی 
از بعضی فشارهایی  است. عصبانی 
ئیس  ر  . د می شو رد  ا و تیم  به  که 
اعتقاد  اینکه  با  کشتی  فدراسیون 
دارد؛ کشتی ایران در بهترین شرایط 
قرار دارد اما از اینکه هر روز یکی از 
پیشکسوتان کشتی مصاحبه می کنند 
یا چهار  باید سه  و می گویند کشتی 
طلا در المپیک بگیرد؛ شاکی شده 
و اعتقاد دارد کشتی باید در آرامش 
کارش را پیش ببرد.  علیرضا دبیر به 
برگزار  خبری  نشست  دلیل  همین 
کرد و در اولین نکته هم به ماجرای 
خروج کشتی از دهکده اشاره کرد: 
ا  ر ع  ضو مو ین  ا ست   ا ل  سا یک  «
ج  پیگیری می کنیم و دوستانی خار
از وزارت ورزش و کمیته المپیک به 
المپیک   ۲ ما کمک کردند. من در 
خودم کشتی گرفتم و بالا و پایین آن 
را دیده ام. ۱۰ هزار ورزشکار می آیند که 
۸ هزار نفر آنها مثل حسن  حداقل 
یزدانی هستند. از دهکده تا سالن ۵۰ 
دقیقه راه بود اما جایی که گرفتیم تا 
سالن ۷ دقیقه راه است. در بازی های 
ه  د ا ز ا ز میر مین  ا و  نگژ ها یی  سیا آ

به خاطر کیفیت بد غذا ۸ کیلو وزن 
کم کرد. طعم غذای دهکده خوب 
نیست و به ما نمی خورد. اسکان تیم 
 ۴۰۰ تا   ۳۰۰ از دهکده  ج  کشتی خار
هزار یورو هزینه داشت که خودمان 
از  هم  ریال  یک  و  کردیم  پرداخت 
نگرفتیم.  المپیک  کمیته  و  وزارت 
از تیم های بزرگ مثل امریکا  خیلی 
نیز به دهکده نمی آیند و ما هم برای 

اولین بار این کار را کردیم.«

باید پاسخگو باشم
فشار  میزان  درباره  ادامه  در  دبیر 
تمرینات به کشتی گیران برای المپیک 
گفت: »آن کاری که به عنوان رئیس 
انجام  انجام دهم،  باید  فدراسیون 
داده ام. نزدیک ۵۷ اعزام داشتیم که 
در این شرایط سخت دلاری بی سابقه 
است. ما تنها فدراسیونی هستیم که 
روزانه ۲۴۰ یورو بابت هر نفر اسکان 
بهترین  ما  در هتل پول می دهیم. 
روانشناس و دکتر تغذیه را آوردیم. 
ایران  تاپ های  و  جز ما  بدنسازان 
هستند. مربیان ما تجربه دارند. دکتر 
کیهانی بهترین متخصص جراح زانو 
هفته ای یکی دو روز می آید. هر کاری 
درباره خواب، تفریح، کنسرت و تئاتر 
رفتنشان یا پول توجیبی که رقمشان 

را نمی توانم بگویم انجام دادم. برای 
موفقیت تیم ملی کشتی در المپیک 

مسئولم و باید پاسخگو باشم.«

 می خواهند فشار به تیم 
بیشتر شود؟ 

دبیر درباره مصاحبه های حاشیه ساز 
علیه تیم ادامه داد: »ابتدا جا دارد از 
وزارت ورزش و کمیته المپیک تشکر 
کنم و آنها به اندازه خودشان دارند 
اول  وز  ر از  واقعاً  می کنند.  کمک 
را  کارمان  آسیایی  بازی های  از  بعد 
شروع کردیم و خیلی کمک کردند. 
پیش بینی برای صنعت و کسب و کار 
است و من اهل کسب و کار نیستم. 
من اهل کارم. آنها که این کسب و 
کار را دارند می دانند ضربه می زنند. 
 ۳ یک جا نوشته بود کشتی فرنگی 
طلا می گیرد. چرا دروغ می گویید؟ 
بیشتر  تیم  به  ر  فشا هید  ا می خو
شود؟ اگر دلسوز هستید لطفاً قبل 

از المپیک به کشتی فشار نیاورید. « 

 بازار سید اسماعیل است بروم
 4 طلا بگیرم؟

 : گفت کشتی  ن  سیو ا ر فد ئیس  ر
ر  د ن  ر ملبو  ۵ ۶ لمپیک  ا جز  به  «
۲ طلا گرفتیم؟ یکی  المپیک  کدام 

تا.   ۴ می گوید  یکی  تا   ۳ می گوید 
مگر خم رنگرزی است یا بازار سید 
اسماعیل است بروم ۴ طلا بگیرم. 
آن کارشناس که این حرف را می زند 
می داند چه کار می کند و دنبال ضربه 
سرمربی  خودش  مگر  است.  زدن 
بوده چکار کرده؟ تیم را در جهانی 
طلا؟   ۳ می گویند  چرا  کرد؟  چندم 
خودشان بودند تیم نهم و یازدهم 
 . نید ا می د مرا  حیه  و ر شما   . شد
باخته  جهانی  سال  دو  اد  محسن نژ
و پارسال هم  پنجم شد از آن طرف 
به قهرمان جهان ۳ - ۳ باخته است. 
چطور می گویند شانسش بالاست؟ 
در ۶۷ کیلو اسماعیلی اولین میدان 
رسمی اش در بزرگسالان است. کسی 
که طلا می گیرد باید مثل یزدانی ۲۰۱۶ 
باشد؛ در چند ثانیه نقره را طلا کرد 
اما ۴ سال بعد ششدانگ نبود و نقره 
گرفت. رضازاده و ساعی و موحد و  

گرایی را ببینید ششدانگ بودند.«
دبیر با انتقاد از توقعاتی که از ساروی 
و میرزازاده وجود دارد، ادامه داد: 
»در ۹۷ کیلوگرم دو برنده ساروی از 
ارمنستان و کوبا هستند. چرا روی 
او بار می گذارید؟ میرزازاده بازی های 
که  برد  یک   - یک  را  چین  آسیایی 
یند  می گو چرا   . زد ببا نست  ا می تو

در  است.  حتمی  طلای  زازاده  میر
۶۵ کیلوگرم آزاد مگر رحمان عموزاد 
پارسال دو باخت نداشت؟  در ۷۴ مگر 
امامی در جهانی و کرواسی نباخت؟ 
اینکه یک تنه کت و شلوار بپوشم و 
بنشینم درست نیست. برای کشتی 
هر کاری کردم، تشک تمیز می کنم و 

حتی فحش خوردم.«

 از حسن یزدانی 
مدال نمی خواهیم

او درباره شوک روحی حضور یزدانی به 
تیم گفت: »واقعاً خوشحالم حسن 
او باعث شد  آقا به تیم اضافه شد. 
روحیه همه کشتی گیران ما بالا برود. 
از او واقعاً ممنونم او یک سال سخت 
حسن  از  ما  گذاشت.  سر  پشت  را 
او  روی  بار  چرا  نمی خواهیم  مدال 
دو  او  امریکایی  حریف  می گذارید. 
بار تیلور را برده و سرسخت است. 
من از حسن توقع مدال ندارم و باید 
از کشتی گرفتنش لذت ببرد. به او 
کشتی  با  تو  شکر  را  خدا  گفتم  هم 
برگشتی. در ۹۷ آذرپیرا اولین میدان 
کیلوگرم   ۹۲ در  است.  المپیکش 
ی  کشتی گیر و  ه  شد ت  و ا جهانی 
ر  کا قعاً  ا و ما  ا ست  ا ه  د لعا ق ا  فو

سختی دارد.«

فاز تازه رسیدگی به پرونده فساد فوتبال کلید خورد
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